



26 أيار/مايو 2023، الرباط، المملكة المغربية، وجنيف، سويسرا

ينظم الاتحاد البرلماني الدولي وبرلمان المملكة المغربية المؤتمر البرلماني بشأن الحوار بين الأديان: العمل معاً من أجل مستقبلنا المشترك، في الفترة من 13 إلى 15 حزيران/يونيو 2023 في مراكش، المملكة المغربية. سيعقد المؤتمر بالتعاون مع منظمة الأديان من أجل السلام، وبدعم من تحالف الأمم المتحدة للحضارات، والرابطة المحمدية للعلماء.

وسيعقد المؤتمر تحت الرعاية السامية لصاحب الجلالة الملك محمد السادس، وسيضم رؤساء برلمانات، وأعضاء برلمانيين، وقادة دينيين، وممثلين عن المجتمع المدني، وخبراء للمشاركة في حوار بناء، وتبادل الممارسات الجيدة في معالجة المسائل الرئيسية التي تعرقل التعايش المستدام. سيمنح الاجتماع فرصة للمشاركين لاستكشاف نقاط العمل من أجل بناء مجتمعات أكثر سلاماً وشمولاً، ووضع خارطة طريق للعمل المشترك.

وخلال الأيام الثلاثة للمناقشة، والحوار، والتفكير، سيحدد المشاركون سبل التعاون في مجالات مثل السلام، وسيادة القانون، وبناء مستقبل مشترك، والمساواة بين الرجال والنساء (الجنسانية)، ومشاركة الشباب، والثقة والاعتراف، والتضامن، والشمول المشتركة. وسيختتم المؤتمر باعتماد إعلان رفيع المستوى.

وإن الاتحاد البرلماني الدولي، بوصفه المنظمة الدولية لبرلمانات الدول ذات السيادة، يوفر لعقود عديدة منبراً فريداً وشاملاً للبرلمانيين من جميع الجنسيات والأديان والمعتقدات للعمل معاً للتصدي للتحديات الرئيسية التي تواجه العالم. ومنذ تأسيس الاتحاد البرلماني الدولي في العام 1889، يعمل من دون كلل على بناء جسور الحوار والتفاهم، والمساعدة على تهيئة الظروف المواتية للسلام والديمقراطية والتنمية المستدامة.

وظلت المملكة المغربية ثابتة في تعزيز الانفتاح والتسامح، واستضافت لسنوات عديدة لقاءات وحوارات بين مختلف الأديان والحضارات. كما هو منصوص عليه في دستور المملكة المغربية، فإنها تعزز بقيم الانفتاح والاعتدال والتسامح والحوار من أجل التفاهم المتبادل بين جميع ثقافات وحضارات العالم.

ويمكن لممثلي وسائل الإعلام الدخول إلى المؤتمر من خلال التسجيل على الرابط التالي:

<https://registration.ipu.org/event/dd490e0a-f12c-4d60-b963-cacc9ae77196/summary>

وسيتم بث بعض الجلسات مباشرة على الموقع الإلكتروني للاتحاد البرلماني الدولي: [www.ipu.org](http://www.ipu.org)

وإن الاتحاد البرلماني الدولي هو منظمة عالمية للبرلمانات الوطنية. تأسس منذ أكثر من 130 عاماً كأول منظمة سياسية متعددة الأطراف في العالم، تشجع التعاون والحوار بين جميع الأمم. يضم الاتحاد البرلماني الدولي اليوم 179 برلماناً عضواً وطنياً، و14 هيئة برلمانية إقليمية. يعزز الديمقراطية ويساعد البرلمانات على أن تصبح أقوى، وتضم شباباً أكثر، وتكون متوازنة بين الرجال والنساء (جندياً)، وأكثر تنوعاً. كما يدافع عن حقوق الإنسان للبرلمانيين من خلال لجنة مخصصة مؤلفة من أعضاء برلمانيين من جميع أنحاء العالم.

وبرلمان المملكة المغربية هو الهيئة التشريعية للبلد. يصوت على القوانين ويشرف على عمل الحكومة ويقدم السياسة العامة. ويتألف من مجلسين: مجلس النواب، الذي ينتخب أعضائه الـ395 لمدة خمس سنوات بالاقتراع العام المباشر، ومجلس المستشارين، الذي يمثل أعضائه الـ120 المناطق الإدارية الإقليمية والجمعيات المهنية، وينتخبون لفترة ست سنوات بالاقتراع العام غير المباشر.

وللمزيد من المعلومات لوسائل الإعلام، يمكنكم مراسلة البريد الإلكتروني التاليين: [press@ipu.org](mailto:press@ipu.org) أو

[contact@pcdi.ma](mailto:contact@pcdi.ma)



# Parliamentary Conference on Interfaith Dialogue

Sat, 27/05/2023 - 07:58



*26 May 2023, Rabat, Morocco and Geneva, Switzerland*

The Inter-Parliamentary Union (IPU) and the Parliament of Morocco are organizing the [Parliamentary Conference on Interfaith Dialogue: Working together for our common future](#) from 13 to 15 June 2023 in Marrakesh, Morocco. The Conference is being held in cooperation with Religions for Peace, and with the support of the United Nations Alliance of Civilizations and the Mohammadia League of Religious Scholars.

The Conference will be held under the patronage of His Majesty King Mohammed VI and will bring together Speakers and members of parliament, religious leaders, representatives of civil society and experts to engage in constructive dialogue and share good practices in addressing key issues standing in the way of sustainable coexistence. The meeting will also offer an opportunity for participants to jointly explore action points for building more peaceful and inclusive societies and to develop a roadmap for joint action.

During three days of debate, dialogue and reflection, participants will identify avenues of collaboration in areas such as peace and the rule of law, building a common future, gender equality and youth participation, trust and mutual recognition, solidarity and inclusion. The Conference will conclude with the adoption of a high-level declaration.

As the international organization of the parliaments of sovereign States, the IPU has for many decades provided a unique and inclusive platform for parliamentarians of all nationalities, faiths and beliefs to work together to address the major challenges before the world. Since it was founded in 1889, the IPU has worked tirelessly to build bridges of dialogue and understanding, and to help forge conditions conducive to peace, democracy and sustainable development.

The Kingdom of Morocco has been steadfast in promoting openness and tolerance, and has for many years hosted meetings and dialogue between different religions and civilizations. As set out in its Constitution, Morocco holds dear the values of openness, moderation, tolerance and dialogue in the interests of mutual understanding between all cultures and civilizations of the world.

Representatives of the media can gain access to the Conference by registering [here](#).

Some sessions will be broadcast live on the IPU website: [www.ipu.org](http://www.ipu.org)

*The IPU is the global organization of national parliaments. It was founded more than 130 years ago as the first multilateral political organization in the world, encouraging cooperation and dialogue between all nations. Today, the IPU comprises 179 national Member Parliaments and 14 regional parliamentary bodies. It promotes democracy and helps parliaments become stronger, younger, gender-balanced and more diverse. It also defends the human rights of parliamentarians through a dedicated committee made up of MPs from around the world.*

*The Parliament of Morocco is the country's legislative body. It votes on laws, oversees Government action and evaluates public policy. It consists of two chambers: the House of Representatives, whose 395 members are elected for a term of five years through direct universal suffrage, and the House of Councillors, whose 120 members, representing regional administrative areas and professional associations, are elected for a term of six years through indirect universal suffrage.*

For more information for the media, contact: [press@ipu.org](mailto:press@ipu.org) or [contact@pcdi.ma](mailto:contact@pcdi.ma)